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Hørt på 
kongressen kongressen 

Tag Effektivt Landbrug 
med på farten.

1.  Download vores app »LandKiosken« 

2.  Log ind med brugernavn og 
     adgangskode

3.  Tillad notifikationer og vi fortæller
     dig når den nyeste avis er tilgængelig
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Viljen er afgørende 
i OUA-produktion

- Jeg betragter teamet som min anden familie. Dem bruger jeg 
rigtig meget tid med, og de betyder rigtig meget for mig, lyder 
det fra Peter Greibe, driftsleder på Thorupgård. 

Svinefagdyrlæge Ida Friis Overgaard, LVK, vurderer, at det be-
tyder meget, at man ser på det enkelte dyr i stedet for hele fl ok-
ken, når det handler om OUA-produktion. Fotos: Camilla Bønløkke

Sammen med en høj sundhedsstatus så 
tillægges høj systematik og disciplin i 
soholdet en stor del af årsagen til, at der 
præsteres i top med OUA-produktion på 
Thorupgård.

AF CAMILLA BØNLØKKE

Driftsleder Peter Greibe, 
I/S Thorupgård ved Far-

sø og svinefagdyrlæge Ida Friis 
Overgaard hos LVK beskrev i 
deres indlæg på kongressen i 
går, nogle af de erfaringer, som 
de har gjort sig med OUA-pro-
duktion siden 2016.

Thorupgård, der ejes af Es-
ben Dollerup, er en slægtsgård 
gennem mange år, hvor der i 
år 2000 dannes et I/S, og der 
startes et nyt anlæg i 2004 på 
Ny Thorupgård med plads til 
700 årssøer. I 2009 køber man 
naboejendommen Thorup-
lund på 470 årssøer, mens 
klimasitet på 4.500 stipladser 
er på den oprindelige Thorup-
gård. 

Siden 2016 har der været 
OUA-produktion på Thorup-
lund, og siden begyndelsen af 
indeværende år er der startet 
op med OUA-produktion på 
Ny Thorupgård.

Engagementet i top
- På Thorupgård er det selv-
følgelig et helt team,  der står 
bag resultaterne i produkti-
onen, men det er Peter, der 
er ankermanden bag, fortæl-
ler Ida Friis Overgaard, der 
fremhæver Peter Greibe som 
en ambitiøs, passioneret og 
struktureret driftsleder, hvor 
der ikke er langt fra tanke til 
handling.

- Hvis ikke vi er blandt de 
10 procent bedste, så skal vi 
lave noget andet, har dyrlægen 
blandt andet hørt driftslede-
ren udtale fl ere gange.

Resultaterne taler også for 
sig selv. Der laves DB-Tjek, 
og her er Thoruplund blevet 
nummer et to år i træk. Og 
kort før et udbrud af PRRS, 
der ramte Ny Thorupgård i fe-
bruar 2019, da lå soholdet her 
nummer to i DB-tjek. Desuden 
præsteres der henholdsvis 38 
og 40 grise pr. årssøer på de 
to ejendomme og en godken-
delsesprocent på omkring 80 
i OUA-levering.

Ifølge Ida Friis Overgaard så 
er Peter Greibe heller ikke ban-
ge for at sætte klare forvent-

ninger til sine medarbejdere, 
og selvom hun vurderer, at to-
nen udefra kan lyde lidt hård, 
så påpeger medarbejderne, at 
de kun synes, det er spænden-
de og kan lide konkurrencen i 
arbejdet.

Peters lov 
- Jeg betragter teamet som 
min anden familie. Dem bru-
ger jeg rigtig meget tid med, 
og de betyder rigtig meget 
for mig, lyder det fra Peter 
Greibe, der har en klar hold-
ning til, hvordan man laver 
et A-hold.

- Det gør man ved at være 
nærværende og ved at være 
hård og konsekvent. »De skal 
gøre, som jeg siger«. Det får de 
også at vide ved ansættelsen, 
påpeger driftslederen, der ser 
sig selv som velforberedt, sik-
ker i sine beslutninger, som 
en der har ekstremt høje for-
ventninger, og så udfører han 
daglig kontrol og opfølgning 
fra staldgangen.

Driftslederen præsentere-
de derudover »Peters lov«, 
der på listen lyder: Stik mig 
aldrig en løgn, Erkend dine 
fejl, 120 procent korrekt hver 
gang, Jeg går ikke op i tid. Med 
sidstnævnte punkt menes, at 
medarbejderne skal bruge 
den tid, som det tager at ud-
føre arbejdet godt.

- Det er det, som mine an-
satte får at vide til en jobsam-
tale, påpeger Peter Greibe, der 
samtidig gør en stor indsats for 
at motivere sine medarbejde-
re. Blandt andet med stor ind-

sigt i virksomhedens økonomi 
og anerkendelse.

Grundvilkår på plads
Ida Friis Overgaard påpeger, 
at såvel Peter Greibe, som ejer 
Esben Dollerup, begge tidlige-
re har passet køer.

- Det er fokus på enkeltdyr, 
det at have mærket dem og set 
på enkeltdyr, det gør at man 
har et virkelig godt fokus, på-
peger dyrlægen, der vurderer, 

at det betyder meget, at man 
ser på det enkelte dyr i stedet 
for hele fl okken, når det hand-
ler om OUA-produktion.

Dyrlægen havde ellers sine 
betænkeligheder, da det blev 
foreslået, at Thorupgård skulle 
være OUA-producent. 

- Vi lå med et meget højt 
medicinforbrug, for når alt 
skal køres til perfektion, så er 
der ikke nogen, der skal vippe 
forkert med ørerne, så bliver 

man behandlet. Men selvføl-
gelig kan det lade sig gøre, når 
man bestemmer sig for, at det 
skal det.

Der blev saneret til højeste 
status, man gik all in med vac-
cinationer ud over det almin-
delige vaccinationsprogram, 
og i klimastalden køres der 
med skåneblanding. Derud-
over er der meget høj fokus 
på hygiejne, så alle behand-
lingsvogne er kørt til side, så 

pattegrise kun håndteres fra 
pattegrisehulen.

- Der blev som nævnt brugt 
meget medicin før OUA, og det 
gør der fortsat til søerne, idet 
vi gør meget ud af, at søerne 
virkelig skal passes, så søerne 
kan passe grisene, siger dyrlæ-
gen, der understreger, at man 
ved OUA-produktion ikke kan 
gå på kompromis med noget.
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